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1.-  APROVACIÓ PRESSUPOST GENERAL DE LA CORPORACIÓ PER A L’ANY 2004 I 
PLANTILLA DE PERSONAL. 

 
ATÈS l'article 149 de la Llei 39/88, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, i 
l'article 18 del Reial Decret 500/90, de 20 d'abril, que desenvolupa el capítol primer del Títol sisè 
de la Llei 39/88, de 28 de desembre, i una vegada acomplerts els requisits legals que hi resulten, 
amb la realització dels documents necessaris i els informes preceptius. 
ATÈS que els articles 90 de la Llei 7/1995, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, 
126 i 127 del Reial Decret legislatiu 871/1986, de 18 d’abril, determinen que les Corporacions 
locals aprovaran anyalment en ocasió del pressupost, la plantilla de personal que comprendrà tots 
els llocs de treballs degudament classificats, reservats a funcionaris i a personal laboral i eventual 
i que els articles 126 i 127 del Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, contenen els 
principis informadors per a l’elaboració de les Plantilles així com el procediment per a la seva 
aprovació. 



Es presenta al Ple de la Corporació el Pressupost General únic per a l'exercici del 2004, la plantilla 
de la Corporació i les bases d'execució, per tal que, segons el procediment legal, siguin aprovats, 
segons els següents 
ACORDS:  
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost general per a l'exercici de l’any 2004, amb una 
previsió d'ingressos i de despeses de 24.171.650.-(VINT-I-QUATRE MILIONS CENT SETANTA-UN 
MIL SIS-CENTS CINQUANTA) €, que desglossat per capítols ofereix el següent detall: 
  
DESPESES 

CAPÍTOL CONCEPTE                         IMPORT 
   a) Operacions corrents   
1 DESPESES DE PERSONAL 6.005.000,00 
2 COMPRA DE BÉNS I SERVEIS 7.384.370,00 
3 INTERESSOS  322.601,00 
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 650.550,00 
 b) Operacions de capital  
6 INVERSIONS 8.536.650,00 
7 TRANSFERÈNCIES 135.000,00 

9 
VARIACIÓ DE PASSIUS 
FINANCERS 1.137.479,00 

      
  TOTAL PRESSUPOST 24.171.650,00 

 
INGRESSOS 
 

CAPÍTOL CONCEPTE                         IMPORT 
   a) Operacions corrents   
1 IMPOSTOS DIRECTES 6.860.500,00 
2 IMPOSTOS INDIRECTES 960.000,00 
3 TAXES I ALTRES IMPOSTOS 5.035.300,00 
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 4.320.000,00 
5 INGRESSOS PATRIMONIALS 57.000,00 
 b) Operacions de capital  

6 ALIENACIÓ D’INVERSIONS 2.484.000,00 
7 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 1.917.150,00 
9 PASSIUS FINANCERS 2.537.700,00 
  TOTAL PRESSUPOST 24.171.650,00 

      
SEGON.- Aprovar, juntament, les Bases d'execució de l’indicat pressupost, així com el pla 
quadriennal d’inversions. 
TERCER.- Aprovar la plantilla de personal d’aquest Ajuntament per a l’any 2004 que es conté en la 
documentació annexa a aquest dictamen i que forma part del mateix, comprenent el detall d’aquesta 
plantilla, els següents apartats: 

A) Places de funcionaris de carrera, classificades en escales i sots-escales. 
B) Plaça de funcionari de caire eventual. 
C) Llocs de treball subjectes a la legislació laboral. 



QUART.- Exposar-ho al públic durant quinze dies hàbils a l'efecte que els interessats puguin 
examinar-lo i formular-hi les al·legacions que tinguin per convenients davant del Ple de l'Ajuntament. 
En el cas que no es presenti cap en aquest termini es considerarà aprovat definitivament sense 
necessitat de nou pronunciament. En aquest cas exposar-ho al públic de forma definitiva amb el 
resum per capítols, juntament amb la plantilla de personal de la Corporació i trametre còpia del 
pressupost i de la plantilla a l’Administració de l’estat i a la Generalitat de Catalunya. 
CINQUÈ.- Complementar l’acord d’establiment de retribucions i dietes dels electes municipals, 
aprovat pel Ple de la Corporació de 2 de juliol de 2003, per incloure dins de l’apartat corresponent a 
Indemnitzacions per assistència les específiques a l’Alcaldia, en concepte de presidència de les 
sessions d’òrgans col·legiats, no recollides inicialment i compatible amb l’escó del Parlament de 
Catalunya; aquest nou règim d’indemnitzacions serà vigent retroactivament des del moment de 
l’efectiva vigència del càrrec parlamentari, moment en el qual el titular passarà de la situació de 
dedicació parcial a indemnització per assistències. El nou quadre de retribucions s’adjunta annex a la 
present proposta d’acord. 
Defensa la proposa el Sr. Alcalde ,  en primer lloc parlant de la plantilla de personal esmenta que 
cada any s’ha d’aprovar el nombre i la distribució de les places, si són en propietat, interines, vacants, 
places a extingir i també el grup a que pertanyen. Com a cosa més interessat destacà l’increment del 
capítol I que bé justificat en que Castellar creix, i es necessiten més serveis i equipaments, i això s’ha 
de notar en la plantilla; i en lloc una sèrie de places noves motivades per un increment, en la Policia i 
l’Àrea Social. A continuació passa a desglossar les places vacants, que aquest any es cobriran per 
oposició. 
També en destaca la creació d’una plaça de personal de confiança, per tant properament 
s’incorporarà una persona que bàsicament estarà al voltant de temes de participació i temes de 
l’àmbit de pluralia, socials i vinculat a tot el que sigui participació ciutadana, que organitzi, coordini i 
incentivi, Dins de l’apartat de personal laboral hi ha dues places d’auxiliar administratiu que s’obriran 
a concurs, una de subaltern i una altra de tècnic mig d’enginyer agrònom.  
Continua l’exposició dient que enguany tindrem una generació de places indirectes, al voltant de 
l’espai Tolrà, tot el que sigui serveis de restauració, els serveis lúdics que generi els nous espais que 
hi haurà al final de la nau Tolrà, siguin de cinema, hosteleria,  etc. ,  i també tot el que generi 
l’aparcament de camions i els serveis associats a aquest aparcament. Per tant aquesta és a grans 
trets l’oferta pública per a l’any 2004, i la definició de la plantilla. 
Continua fent una exposició Del pressupost: la primera novetat a destacar és que per primera vegada 
incorporem en el mateix acord, l’aprovació del pressupost ordinari, que inclou les despeses de 
personal, despeses en compra de béns i serveis, interessos i amortitzacions, i també per primera 
vegada les inversions per a l’any 2004. Això no vol dir que siguin les úniques inversions que 
s’aprovaran per l’any 2004, però si que ja avancem una part de les inversions previstes. Això anirà 
associat amb un pla d’acció a quatre anys que presentarem el mes de gener i que serà d’alguna 
manera l’explicació política del que són les inversions pels quatre anys. El pressupost ordinari estarà 
al voltant de 14 milions i mig d’euros, i si hi sumen les inversions directes que farà la corporació anem 
als 24.171.650 €, i també les aportacions d’altres administracions es dona al voltant d’uns 28, 29 
milions d’euros, que serà l’import  final que s’invertirà en el municipi.  
Els 24 milions d’euros esmentats es cobriran amb els ingressos previstos en el pressupost ordinari, 
que són els de cada any, i l’altre gran paquet que tenim són les aportacions que venen de l’estat i 
d’altres administracions, Generalitat, Diputacions, etc. En el comparatiu d’uns anys als altres els 
impostos directes han anat experimentant una puja important, s’ha consolidat com un dels ingressos 
més fiables i un índex de cobrament alt i aquesta vegada d’IBI s’ha pressupostat 4 milions d’euros, 
continua fent una exposició dels conceptes.  
Destaca que aquest Ajuntament té l’economia suficientment preparada per tirar endavant el pla 
d’inversions que va associat al pla d’acció pels quatre anys i amb això volem dir que no deixarem de 
fer-ho perquè l’Estat espanyol sigui més estricte en uns determinats conceptes o en un altres. 



Els préstecs aniran més enllà del que preveu la normativa, farem venda de patrimoni i finalment 
contribucions especials per la urbanització del Racó, que d’acord amb l’associació de veïns, 
executaren una reforma integral de tota la urbanització amb unes millores importantissimes en tots 
els serveis. 
Aquesta serà la manera com finançarem el pressupost d’aquest any i dels tres següents. Hem volgut 
fer una primera distribució per tal d’aconseguir més agilitat i eficàcia, i també en tot moment saber en 
quin estat pressupostari ens trobem.  
Seguidament passa a fer un resum del pressuposat i dona lectura del pla d’inversions per aquest any 
2004, i en destaca que queda per definir el dret de sostre edificable privat i per tant la definició de 
l’espai gros de plaça que queda al passeig Tolrà.  En destaca també les  inversions a l’Obra Social 
Benèfica, per tal de poder liquidar aquesta ampliació i la restauració de la capella de Can Santpere, 
ja que es una de les peces del patrimoni castellarenc que està molt malmesa. Prioritzarem una 
primera fase a Cal Turuguet per l’abast social que pot tenir aquest projecte del centre d’art de Cal 
Turuguet. A grans trets informa de les inversions que es faran per la construcció del tanatori, la 
intenció de tenir una televisió de Castellar, el centre de serveis acabar-ho amb les aportacions 
públiques, previsió pel tema de fracció orgànica i finalment l’aparcament de camions al pla de la 
bruguera, l’import és de 13.312.650 € d’inversions.  
Per acabar explica la plantilla de personal: 
En torn d’intervencions la Sra. Antònia Pérez  pel PSC, demana poder fer la votació separada, 
primer el tema referent a la plantilla i en segon lloc el pressupost. 
L’Alcalde accedeix a la petició. 
Pren la paraula el Sr. Pepe González pel PSC, i pel que fa a la plantilla diu que com a cosa clau hi 
ha d’haver-hi el compromís del funcionari amb el seu poble si volem donar un bon servei als 
ciutadans, també és necessària la motivació i la organització, que és una responsabilitat clara de 
l‘equip de govern. Sobre aquesta organització direm que no hi estem d’acord i això es reflecteix en 
l’organigrama que se’ns va donar en el seu dia. Sembla que el seu funcionament intern no funciona 
del tot bé, sembla evident que falta alguna persona que posi ordre i que coordini el funcionament 
intern. L’Ajuntament necessita un gerent que organitzi i coordini el funcionament intern, els temes de 
personal, les compres, el control dels contractes. També val a dir que ens n’ha n’alegrem que la 
plantilla reculli l’increment de la policia local previst, així com també els treballadors socials, lamenten 
que no hi hagi el coordinador de política social. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer remarca que era necessària una remodelació a nivell 
d’organigrama municipal, tant a nivell polític com tècnic, es va fer amb la intenció de donar el millor 
servei possible als ciutadans, queden moltes coses per millorar és cert que s’ha avançat moltissim. 
Aquestes reflexions que ha fet el partit socialista, nosaltres també ens les hem fetes i hem arribat a la 
conclusió que amb aquesta modificació d’organigrama, amb una remodelació  per part  de tècnics i 
equips de treballs i amb la incorporació de tot aquest nou personal, podrem donar aquest millor 
servei al ciutadà. 
En torn de replica el Sr. Alcalde   diu que aquest grau de desconeixença és evident, en tota persona 
que entra nova en una administració.  Evidentment que una plantilla de 220 treballadors directes i 
150 indirectes, en qualsevol empresa podria tenir una millor efectivitat,  però la implicació de tots els 
treballadors és bona, tenint en compte que hem passat de ser un Ajuntament petit a un Ajuntament 
mitjà, amb una adaptació constant en tots els temes, informàtic, d’atenció, etc.. Hi ha una voluntat 
d’anar més enllà, anar a millor, però abans de valorar aquest nou organigrama polític i tècnic és bo o 
no en relació al que teníem fins ara, necessita un cert marge de confiança, per saber si recull les 
expectatives del que ha de ser un servei públic.  
Hem optat per agafar un càrrec de confiança que agafi la coordinació de l’àmbit social, i també 
incentivar i redefinir tot l’àmbit de la participació ciutadana, que ens ha d’acabar de donar aquesta 
eficàcia que buscàvem, juntament amb tots els canvis el nou organigrama per anar en la línia de 
optimitzar molts dels serveis que en aquest moment estem donant, per això demanem temps per 



valorar si la figura d’un gerent és millor que el nou organigrama que proposem tirar endavant en 
aquesta legislatura. 
En l’àmbit de recursos humans en plantilles que canvien a la velocitat com ha canviat la nostra i que 
han de fer front a canvis socials i de servi públic, com ha fet la nostra, opino que tots els paràmetres i 
objectius que es poden posar sobre la taula, són bons. 
A continuació el Sr. Xavier García  per IC esmenta que per parlar d’eficiència i eficàcia cal primer 
definir uns objectius, i proposo que es defineixin aquests indicadors, perquè així al cap d’un cert 
temps es podrà tenir una idea més clara de la situació. 
Contesta el Sr. Alcalde dient que ja fa quatre anys que hi ha una paga de productivitat lligada a 
aquesta eficiència, però l’anàlisi de processos en una Administració que t’acaba definint el procés, les 
places i el que ha de fer cadascú i la resposta del ciutadà, això no es pot fer fins que ho hi hagi una 
estructura molt definida, i encara no la tenim, des de fa un cert temps hem començat a marcar uns 
paràmetres, com a exemple el servei d’atenció al ciutadà. 
VOTACIÓ DE LA PLANTILLA: FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor      :  DEU         (10) dels regidors de CiU i ERC 
            Vots en contra  :  CAP          (  0)     
                       Abstencions     :  CAP          (  7) dels regidors del PSC, IC i PP. 
 
A continuació es passa al debat sobre el pressupost, comença pel PSC la Sra. Rosa Massot i diu 
que  traduir les idees en números, aquest és el primer objectiu que ens vam fixar com a grup 
municipal quan vam començar a analitzar els pressupostos per a l'any vinent. volíem plasmar les 
nostres conviccions polítiques, raonades o passionals, en una cosa tan freda i distant com són, a 
primera vista, els comptes municipals. però calia tenir present que darrera d'aquestes pàgines i  
pàgines plenes de números hi ha un dibuix més o menys exacte del que serà el nostre municipi en 
un futur. els pressupostos són l'eina, l'instrument a partir de la qual s'esbossa, com si es tractés 
d'un llapis que guixa en un full, què és el que es resseguirà i què es deixarà en blanc, el que es 
perfilarà i el que senzillament no podrà aparèixer.  
El passat mes de juny, quan finalment no es va arribar a un acord de govern i vam decidir quedar-
nos a l'oposició, vam manifestar la nostra voluntat d’actuar de manera constructiva, perquè 
crèiem, i ho continuem fent, que amb una actitud oberta i dialogant es pot fer molt més per millorar 
la qualitat de vida dels castellarencs. Per això hem presentat fins a 107 esmenes als 
pressupostos, cada una de les quals ens ve a reafirmar en supòsits tan bàsics per nosaltres com 
són que volem una administració propera, oberta, transparent, eficaç, que tingui en compte el 
ciutadà i els seus problemes i que treballi per a una major justícia social. Malauradament, només 
una desena d'aquestes esmenes han estat incorporades als pressupostos definitius i, per tant, no 
podem donar el nostre suport a la feina que avui porta a aprovació del ple l'equip de govern. 
Ingressos.- Comencem per presentar les esmenes que des del nostre grup municipal hem fet als 
ingressos que segons el pressupost es preveu recaptar durant l'any vinent per dur a terme tota la 
tasca que es pensa fer l’any 2004. En aquest punt, nosaltres vam presentar fins a quatre esmenes 
diferents. Per començar, trobem que es preveu que les entrades que es cobren als espectadors 
que assisteixen a algun dels espectacles de l'Auditori és de 25.000 euros, una quantitat a la que 
mai s'ha arribat els darrers quatre anys. Si fa uns anys aquesta era una xifra que podríem 
qualificar de "realista", només cal veure la platea en els cicles que es programen a l'Auditori per 
concloure que ni molt menys es complirà l'any vinent. La mala gestió en el sistema de venda d’ 
entrades i abonaments va fer que molts dels castellarencs que tenien el bon costum d'apropar-se 
un dissabte o un diumenge a la tarda a l'Auditori s'esfumessin. Cal fer un canvi en el pressupost si 
es pretén que aquest s'ajusti a la realitat, però sobretot i especialment, cal reformular 
profundament la política de promoció cultural, no tant en els espectacles, molts d'ells de primera 
línia, sinó en el sistema d’incentivar a la població per tal que participin de les programacions 



culturals. Tal com veurem més endavant, quan parlem de les despeses, estem disposats a 
assumir el cost econòmic que això suposi. Repeteixo, estem disposats a assumir, ja que per 
nosaltres  invertir en cultura mai serà llençar els diners i, a llarg termini, un poble amb vitalitat 
cultural és un poble més culte, amb uns ciutadans més formats, més educats, més savis. 
La cultura no és un a més a més, sinó un dret que ha d'estar garantit.  
Aquesta mateixa argumentació la podríem utilitzar per justificar l'esmena presentada pel grup 
socialista que significava una rebaixa en els ingressos derivats de les festes que tenen lloc a la 
nostra vila. La Festa Major, així com moltes altres festes del calendari del municipi, han de ser 
plenament gratuïtes. Aquest és un model que sempre hem reivindicat des de les nostres files i que 
ja portem demanant des de fa temps. Distingir els espectacles entre els que són gratuïts i els que 
són de pagament implica apostar per un model de lleure amb el qual nosaltres mai hi estarem 
d'acord. 
La tercera esmena consisteix en rebaixar la quantitat de diners que es pensa recaptar en multes. 
Que no s'entengui això com d'una mesura populista…  En el cas de les multes mai, i quan dic mai, 
vull dir mai, es recapta el que està previst i ja sabeu que no serà perquè no veiem  casos de falta 
de disciplina. Siguem realistes una altra vegada, i repassem la quantitat de cotxes mal aparcats o 
de motocicletes sorolloses que circulen amb total immunitat pels carrers. Siguem realistes, doncs, 
i posem una quantitat que estigui en consonància amb el que es porta recaptant durant els darrers 
anys. 
Fins ara, només hem fet que baixar les xifres del que en el pressupostes es preveu que 
s’ingressaran l’any vinent. Ara bé, la darrera de les esmenes, una esmena que pel seu caràcter 
qualificaríem de global, té com objectiu ampliar la suma total dels ingressos per l'any vinent. 
Semblarà una contradicció, semblarà que els que no som realistes ara som nosaltres, però les 
xifres canten. A 20 d’octubre l'Ajuntament de Castellar del Vallès havia recaptat 15 milions 384 mil 
euros i pel pressupost de l'any vinent es fa una previsió de 15 milions i mig euros, és a dir, que per 
complir amb les previsions faltaven 116 mil euros, una quantitat fàcilment assolible en els  dos 
mesos per endavant que encara quedaven perquè encara faltava per incloure al compte dels 
ingressos, els impostos d'obres, taxes, preus públics de la ludoteca, de l'escola de música, les 
plusvàlues…. és a dir, que l’any 2003 ja es recaptarà de sobres aquesta quantitat, recordem, a 
més, que les ordenances per a l’any vinent tindran un increment d’un 3%. Amb aquestes xifres és 
molt fàcil de justificar, doncs, l'esmena que vam presentar i que suposava un augment de cinc-
cents mil euros. De fet, durant els darrers quatre anys sempre s'ha acabat tenint més ingressos 
dels inicialment predits. Cal ser prudents, sí,  però sobretot cal ser realistes. I és que res fa 
preveure que aquest augment no s'acabi produint. Novament tornem a demanar realisme a l'equip 
de govern i que no s'escudin dient que la previsió que es fa amb ingressos derivats de la 
construcció durant l'any vinent baixaran.... l'any vinent es continuarà construint al nostre municipi,. 
Només cal passejar-se per la vila per constatar-ho. 
Aquest mig milió d'euros que nosaltres demanem que s'incloguin en els ingressos és molt 
important, ja que d'aquí podria sortir una bona part del finançament de projectes que a nosaltres 
en semblen fonamentals pel municipi i que han suposat bona part de les esmenes que hem 
presentat a les despeses del pressupost 2004.        
Sobre les despeses i abans d'entrar al detall sobre les principals esmenes que vam presentar, 
direm que en termes generals trobem que les partides de l'àmbit social, és a dir, les referents a les 
regidories d'educació, joventut, cultura i lleure, benestar social i cooperació, tenen poca dotació, 
només un 14% del total, quan de fet són les que amb un bon ús podrien pal·liar la major part de 
les desigualtats. La nostra proposta, doncs, consistia en augmentar els recursos que s’hi 
preveuen destinar i poder així engegar projectes com el d'una escola bressol, sales d'estudi pels 
estudiants, ampliar els cicles culturals o millorar l'assistència domiciliària a la gent gran que ho 
necessiti... propostes amb les que ens vam presentar a les eleccions municipals.... propostes amb 
les que es van presentar d'altres grups municipals a les eleccions. No entenem, doncs, que tot i 



que les esmenes que vam presentar eren coincidents amb projectes que també es volien posar en 
marxa des d'Esquerra Republicana siguin ara desestimades sense més explicacions que un curt, 
escuet i protocol·lari d'això ja en parlarem o ja ho veurem durant els propers quatre anys., com ja 
hem dit al començament el pressupost és un mitjà, no és un fi en si mateix, però és un mitjà on  es 
pot entreveure quines són les voluntats polítiques dels que tenen la legítima responsabilitat de 
confeccionar-lo. Trobem a faltar, doncs, que es materialitzin les voluntats polítiques, de vegades, 
voluntats polítiques que es van expressar durant la campanya i que ara són deixades de banda.  
La primera, i ja històrica, és la de l'escola bressol. estem oberts a què aquest projecte es dugui a 
terme en qualsevol de les tres fórmules que després d'anys de discussió sobre el tema s'han 
plantejat. la primera de totes, la més raonable econòmicament i senzilla: que l'ajuntament tornés a 
municipalitzar "el coral", que tot i que actualment estan de lloguer en unes dependències 
municipals han tingut greus problemes econòmics que han afectat a la viabilitat del projecte.  
la segona opció consisteix en construir una nova escola bressol que sigui pública... molts 
ajuntaments ho han fet, ajuntaments amb menys capacitat i recursos econòmics que el nostre, 
més petits fins i tot, com ara Sentmenat, Polinyà i els hi ha funcionat bé, molt bé, ja que han 
intervingut en la regulació de preus dels centres privats, per una banda, i a la vegada han 
contribuït a crear llocs de treball no precaris i amb unes condicions dignes, l'educació de qualitat i 
pública és un dret contemplat en aquesta constitució que ara compleix els 25 anys de vida. La 
tercera opció es va plantejar a la darrera legislatura. consistia en què en els mateixos centres de 
primària s'habilitessin aules i espais perquè no fos als 3 anys, sinó als dos, quan els nens 
poguessin incorporar-se a les escoles públiques de Castellar. Aquesta proposta la va plantejar 
CiU i va ser inclosa en el seu programa electoral. Aquests pressupostos, però, només contemplen 
l'opció que fins ara ha funcionat, l'opció més senzilla que converteix l'administració en una 
màquina expenedora de subvencions als ciutadans, una opció que atempta contra les nostres 
més profundes conviccions perquè és responsabilitat de l'administració atendre els drets dels 
ciutadans, i el d'educació és un dels més importants de tots. si volem una societat més justa i 
lliure no podem limitar-nos a signar xecs perquè els ciutadans vagin a un mercat regit únicament i 
exclusivament per lleis econòmiques a veure quina empresa soluciona les seves necessitats més 
bàsiques. Hem demanat, doncs, la supressió de la mal dita ajuda "universal" que l'ajuntament 
concedeix a les famílies que tenen al seu càrrec menors de tres anys escolaritzats en escoles 
bressol. deixant de banda la ridiculesa de la quantitat de l'ajuda, d’unes dues mil pessetes al mes 
(12 euros), diem que es tracta d'una ajuda "mal dita universal", perquè no es tracta d'universalitzar 
les subvencions sinó els drets i això serà possible el dia en què l'administració deixi de ser 
paternalista amb els ciutadans i vetlli pel compliment del seus drets contemplats a la constitució 
com és de l'educació, també en el terreny de l'educació vam presentar dues esmenes més. una  
per millorar els equipaments escolars de la nostra vila, elaborant un pla de manteniment dels 
edificis, alguns dels quals ja tenen molts anys i necessiten una bona posta al dia;  l'altra esmena 
era perquè l'ajuntament s'impliqués molt més en les activitats que es fan fora de l'horari lectiu dels 
alumnes i que, pel moment, són organitzades per les associacions de pares i mares de les 
escoles. podem estar segurs que si s'incrementés la dotació de l'ajuntament se'n podrien 
programar moltes més i, de passada, s'ajudaria a molts pares i mares que veuen aquestes 
activitats com un complement formatiu pels seus fills, i també els hi resolen els problemes derivats 
de la falta de concordança entre els seus horaris laborals i els dels seus fills a l'escola.                          
A benestar social, tal com acabem de fer amb educació, també demanem un increment 
pressupostari, un increment que tindria com a destinataris bàsicament dos col·lectius. per una 
banda, la gent gran que necessita del suport de professionals sanitaris, però que a la vegada opta 
per la decisió de continuar vivint a casa seva. cada cop aquest col·lectiu va en augment i tot i que 
també són molts els que decideixen anar-se'n a una residència. cal, doncs, oferir i augmentar els 
serveis que es presten perquè aquesta gent gran que prefereix continuar vivint a les seves llars 



tingui no una bona qualitat de vida, sinó la millor de totes. volem augmentar l'assistència 
domiciliària. 
L'altre col·lectiu al que ens referíem és molt més heterogeni i de fet inclou persones amb 
problemàtiques diverses. en una esmena, demanàvem habilitar una partida específica per a 
col·lectius desafavorits, on es podria incloure des de la problemàtica dels malalts mentals fins a la 
de les dones maltractades. volíem que es posés en marxa un centre de dia, perquè la gent amb 
problemes mentals pugui ser atesa durant el dia, i pugui tornar a casa a dormir. 
 segurament en la rèplica per part de l'equip de govern se'ns dirà que tot això, el que acabem de 
plantejar ara mateix, ja està contemplat en algun dels moltes programes "transversals" que s'han 
confeccionat, i diem això perquè encara ningú sap massa bé què és el que s'ha anomenat 
"pluràlia". "pluràlia" està molt bé, com també tots els programes i estudis que omplen piles i piles 
de papers i més papers i que ocupen bona part del treball dels responsables de l'àrea. però a 
l'hora de la veritat, a l'hora de veure com es tradueix, com dèiem a l'inici, les idees a xifres, no 
veiem que es reflecteixi res de res.  
Hi tornarem les vegades que facin falta: uns pressupostos expressen la voluntat política dels que 
els han fet i en aquest àmbit la voluntat política per millorar brilla per la seva absència.  
en un altre lloc on es fa ben patent aquesta absència d'implicació és en les partides que un 
principi tindrien a veure a resoldre la problemàtica originada arran dels incidents de la festa major. 
des del grup socialista es va decidir donar suport a l'equip de govern davant d'un problema tan 
greu. el nostre lloc, així ho vam creure i així ho continuem creient, és el de fer costat i col·laborar 
tots per resoldre la problemàtica de la violència juvenil. si abans, quan comentàvem la plantilla ens 
mostràvem relativament satisfets perquè s'havien complert part dels acords i es contemplaven 
noves places per a policies municipals i per les noves incorporacions també a la regidoria de 
benestar, tot i la manca d'un coordinador de l'àmbit social, com ja hem dit, pel que fa a la dotació 
de les partides que tenen com objectiu pal·liar aquest problema no podem fer més que desaprovar 
les xifres que contenen aquests pressupostos.  
El programa de "prevenció d'actes incívics" té un pressupost zero, ni tan sols hi ha un cèntim 
d'euro. l'esmena que vam presentar, i que va ser desestimada com tantes altres, significava 
invertir 50.000 euros en un pla que volíem anomenar "convivència", una paraula que es va fer 
sentir molt en la manifestació que va aplegar a uns 4000 castellarencs que deien "no a la 
violència". sabem que acabar amb aquesta problemàtica no és feina senzilla, i que no 
s'aconseguirà d'un dia per l'altre, però cal posar tots els recursos humans i també econòmics, fer 
l'esforç que faci falta per tal d'acabar d'una vegada per totes amb aquests tipus d'incidents. 
a tot això, també hi ajudarà "invertir" més en els joves, i aquí tornaríem a estar d'acord amb 
esquerra republicana, o si més no, amb el programa electoral amb el que van concórrer a les 
eleccions del maig passat, habilitar sales d'estudi i, mentrestant, ampliar el servei que en aquests 
moments està oferint la biblioteca ampliar-lo també quan tenen exàmens els nois i noies que 
estudien secundària o batxillerat. o crear una línia de transport directe amb l'autònoma de 
bellaterra.  
Una altra de les esmenes que proposàvem en aquest àmbit és la de promocionar fórmules d'oci 
nocturn alternatives. i és que molts joves han d'agafar el cotxe per desplaçar-se fora del municipi. 
volem que, a través d'una programació constant d'activitats alternatives d'oci nocturn, les nits de 
divendres i de dissabte canviïn per aquest col·lectiu o, 
que s’adonin que no tot acaba a les discoteques, sinó que es pot passar una bona estona fent 
d'altres tipus d'activitats. pensem, per exemple, en obrir instal·lacions esportives a les nits per fer-
hi campionats esportius, la biblioteca, com hem dit, amb les sales d'estudi, organitzar tot tipus de 
tallers, de música, gastronomia, literatura o ball, que també anessin al teatre, al molt bon teatre 
que es programa a casa nostra.... 
I passem, com no, a cultura. ja hem parlat de teatre abans, quan ens referíem als ingressos  de 
les entrades de l'auditori, i que s'havia de fer una previsió a la baixa vista la poca afluència de 



públic que durant els darrers anys hi ha. de fet, ja hem parlat del canvi de model de promoció 
cultural que des de les nostres files demanem, un canvi, que com ja hem dit abans, estem 
disposats a assumir també econòmicament, encara que suposi incrementar la despesa de les 
partides de programacions a l'auditori i a la sala de petit format. volem allargar els cicles i que es 
facin també a l'estiu. això vol dir dues coses: més diners per més espectacles, és clar, però també 
més diners per adequar l'auditori a l'estiu.  
Proposem també, i mentre els cinemes que en un principi han d'anar a la fàbrica tolrà no arribin, 
projectar pel·lícules a l'auditori. no seria la primera vegada que es fa, i vist l'èxit aconseguit a 
l'estiu amb el cicle de "cinema a la fresca" seria una bona manera de tornar a apropar els 
castellarencs a l'auditori. 
L'única esmena de pes que se'ns va acceptar, si bé d'una manera parcial va ser la d'augmentar la 
part del pressupost que es deriva cap a projectes de cooperació amb d'altres països. tot i que la 
nostra satisfacció no és completa, dels 12.000 euros que proposàvem, un 1% dels ingressos 
propis, ens haurem de conformar amb uns 10.000, tot i que qualsevol quantitat ens semblarà poca 
per ajudar solidàriament a d'altres zones que pateixen extrema pobresa, fruit de les situacions de 
desigualtat que genera el sistema econòmic injust . 
Totes aquestes propostes que signifiquen les esmenes que vam presentar des del grup socialista 
les preveiem finançar a través d'aquest augment, més que justificat, dels ingressos de 
l'ajuntament. però no només amb això. també molts d'aquests projectes podrien tirar endavant 
amb una gestió més eficaç i a la vegada rigorosa dels propis recursos. ja n'hem parlat abans a la 
plantilla, de la necessitat de contractar un gerent, una figura indispensable per l'envergadura de 
l'ajuntament, que fes un control de les compres, un control dels serveis, un control dels contractes, 
com el de la neteja, el de la recollida d'escombraries, el de la conservació dels espais verds, ...  un 
control, en definitiva, del funcionament del dia a dia d'aquest ajuntament.  
estem segurs que d'aquesta manera  s'optimitzarien en gran part els recursos  com poden ser la 
llum, l'aigua, el material d'oficina, el d’obres... n'estem tan segurs del que pot suposar una gestió 
eficaç en l'administració pública que vam decidir unificar totes les despeses de caràcter general 
en un sol capítol i dedicar tots els diners que ens estalviaríem a una nova partida per endegar un 
programa d'energies renovables. després de veure el bon funcionament de les plaques solars als 
espais i edificis públics de nova construcció, caldria adequar també totes les altres instal·lacions 
públiques. aquest és un projecte que tindria una dotació per aquest any vinent de 30.000 euros 
per a la transformació dels edificis públics en edificis energèticament sostenibles. sempre hem 
cregut que si volem que els ciutadans se sensibilitzin amb aquestes qüestions i facin ús de les 
ajudes que l'administració per instal·lar plaques solars cal que es prediqui amb l'exemple. sabem 
que una acció similar a aquesta està contemplada en el pla d'acció mediambiental, el que cal ara 
és posar fil a l'agulla i demostrar que una bona gestió pot significar estalvi, no només econòmic, 
sinó també estalvi energètic i compromís mediambiental.          
Pràcticament hem acabat amb el repàs a la esmenes, a les principals esmenes que vam 
presentar. Falta l'última i no per això menys important, una esmena que tot i que la seva dotació 
és més aviat minsa, només de 1000 euros, creiem que per la càrrega que implica cal ressaltar-la. 
Es tracta de crear el Consell de l'Esport, com els que ja existeixen: l’escolar, el mediambiental, el 
Sociosanitari o el de Solidaritat i Cooperació. 
Hauria de ser el lloc de trobada de totes, i recalco, totes les associacions i entitats dedicades al 
foment de l'esport. Seria a través del Consell de l'Esport on es dirimirien totes les qüestions 
referents a la planificació de les inversions en instal·lacions, les subvencions que ha de rebre cada 
entitat, actes conjunts. Cal més participació, i cal, perquè aquesta és la manera d'aconseguir 
molta més transparència en la gestió dels governants. 
I aquí no acaben les nostres reivindicacions de més participació. Ja ho vam dir l'any passat i 
aquest any ho tornem a dir: volem que els ciutadans també participin en l'elaboració dels 
pressupostos. Òbviament no és viable que tota la ciutadania decideixi sobre la totalitat del 



pressupost, entre altres coses perquè hi ha despeses fixes, com poden ser les de personals, 
crèdits i interessos, contractes etc.  
La nostra aposta va cap a aplicar metodologies participatives: Ja l'any passat els pressupostos 
participatius no van veure la llum per manca de voluntat política, tot i que en aquell moment es va 
parlar de què no ens havíem de precipitar en aquest tema.... hem tingut un any i què? Doncs, res 
de res,... Esperem que els dos grups de l'equip de govern es comprometin a treballar en aquest 
sentit, perquè sinó quedarem endarrera en l'aplicació de tota una sèrie d'experiències que 
signifiquen apropar els ciutadans a l'administració.  o l’administració als ciutadans.        
Finalment, si haguéssim de parlar del més d'un centenar d'esmenes que hem presentat, el discurs 
es faria més llarg del que ja s'està fent ara. Enfilem, doncs, el final. Quan ara fa pràcticament dos 
mesos els cinc regidors que formem part del grup municipal socialista vam començar a preparar el 
debat pressupostari vam dedicar-hi moltes hores perquè la majoria no estàvem avesats a tants 
números i calia interpretar-los. ens vam proposar que, a part d’entendre’ls i desxifrar-los no 
podíem oblidar, com ja he dit al començament, que les xifres són la traducció de les nostres idees 
i dels nostres projectes.  
De fet, la major part d’aquestes idees i projectes les trobem en el contracte que vam signar amb 
els nostres electors, és a dir, en el nostre programa electoral. de Mica en mica, vam anar veient 
com els números tenien significats ben precisos, i vam veure que el dibuix que ens proposaven 
tots aquests números no és el nostre. Per això, les 107 esmenes (117 comptant les d’inversions), 
un pressupost alternatiu, un pressupost que posa l'accent en l'àmbit social i que demana una 
millor gestió. El camí per arribar fins aquí ha estat difícil, sobretot per les pegues a l'hora d'accedir 
a informació o a la puntualitat de la mateixa, que ha fet retardar aquest ple una setmana. Com ho 
demostra la nostra intervenció avui al ple, hem treballat tant com vosaltres per Castellar. 
Demanem, doncs, que les coses es facin ben fetes, que si s'opta per tirar endavant els 
pressupostos per programes, és a dir, vincular una partida pressupostària a un projecte en concret 
que es faci correctament i no com ha passat enguany. Demanem que es treballi bé, però no ja per 
nosaltres, sinó per a tots els ciutadans. Demanem més precisió en els comptes, ser més acurats 
en els càlculs i no posar xifres que ja sabem que no es compliran. Demanem uns pressupostos 
realistes, no com els que passem avui a votació, sinó uns pressupostos que s'ajustin al que 
passarà durant l'any vinent.  
Aquestes 117 esmenes demostren que les diferències en política encara existeixen, que la dreta 
no és el mateix que l'esquerra, i que en un municipi no només es tracta de ser un bon gestor, que 
també cal ser-ho. amb aquestes 117 esmenes potser no ho hauríem aconseguit, però segur que 
estaríem més a prop d'aquell Castellar que volem.  Un Castellar més just, més solidari, més 
divertit i, també, més participatiu.    
El Sr. Pepe González  pel PSC esmenta sobre el tema de les inversions que considerem com una 
cosa positiu que el pressupost ordinari vagi integrat amb el d’inversions, ja que creiem que és bo que 
el ciutadà conegui la totalitat de les intencions de l’Ajuntament des del començament. La quantitat de 
13,3 milions d’euros, són una aposta important. Trobem a faltar algun projecte de política social. Dir 
també que hi ha projectes estratègics que estan ben dotats, d’altres no, com per exemple la 
remodelació de carrer, té una partida molt petita, noves tecnologies, també,  i sobre el casino del racó 
i can Turuguet, potser si gasta massa.  
Destacarem els projectes més significatius, la revisió de pla general , creiem que aquest és el tema 
consensuable per excel·lència, si hi ha una cosa que ens hem de posar d’acord, és en aquest tema, 
participar-hi, poder sentir-nos part de l’equip de govern. UN altre tema és el pla especial de la plaça 
major,  en aquest presentem una esmena de reducció, perquè el pressupost és massa elevat, encara 
no sabem quin és l’últim projecte, però valdria la pena poder involucrar-nos des del començament. 
Sobre el polígon industrial de Can Bages, cal tenir en compte les dificultats que es poden originar en 
la sortida de la carretera. Demanàvem poder augmentar el número de contenidors soterrats. La 
remodelació de carrers es minsa, valdria la pena que s’accelerés, donat que hi ha molts carrers que 



el seu estat no és del tot bo. Demanen poder tenir un pla de remodelació de carrers per que sigui una 
cosa pública i coneguda. Pel que fa a l’Obra Social Benèfica pensem que no n’hi ha prou amb un 
conveni més o menys genèric, volem un contracte programa que contingui que ens constarà els 
properS cinc anys, que rebem a canvi, quina qualitat exigirem a aquesta inversió, és bo que l’Obra 
Social tingui clar quin és el seu futur, quines inversions rebrà en els propers quatre o cinc anys, i 
també és bo per l’Ajuntament tenir controlada la despesa que tindrà en aquest anys i també és bo 
per Castellar tenir un servei amb una garantia de qualitat, i demanem com a mostra de confiança que 
l’oposició també pugui formar part de la Junta.  
En definitiva molt diners i molts projectes, alguns més o menys d’aparador, cap projecte social, en 
alguns hi estem més d’acord que en altres. 
Pren la paraula el Sr. Jordi Permanyer  per ERC i diu que queda clar que l’aprovació d’aquest 
pressupost suposa la concreció en xifres d’un pla d’acció producte d’una bona entesa dins de l’equip 
de govern, aquest pla d’acció es concreta en uns  projectes, i recull gairebé el 100 per cent de les 
propostes programàtiques de CiU i ERC, i en aquest pressupost ordinari i inversions s’han tingut en 
compte les decisions que ens van prendre dins del marc de debat ciutadà del Pla Estratègic i de 
diferents programes i projectes de Pluralia (antic consell sociosanitari), i que el pla d’acció del Pla 
Estratègic ha estat aprovat i consensuat per tots els partits polítics de l’Ajuntament, i una bona part 
d’aquest pla d’acció es veu reflectit en aquests pressupostos, amb això vull dir que en una bona part, 
tots els partits polítics s’hi ha de sentir  reflectits. 
Val ha dir que hi ha hagut la voluntat de prioritzar les polítiques socials i que aquesta voluntat queda 
reflectida en aquests pressupostos, en l’àmbit del servei a les persones hi ha 9,3 milions d’euros que 
pràcticament s’iguala a l’àrea d’acció del territori. Pel que fa a aquest pressupost no és només recollir 
el pressupost del 2003, sinó que a més a més incorpora nous elements, i que reforcen el tema de 
política social.     
El Sr. Francesc Deu per ERC comenta que des del fòrum es va demanar l’inici d’una línia titulada 
lleure sostenible no consumista,  i que demana un debat social més ampli que des del fòrum tenim 
present de fer-lo. 
Intervé el Sr. Xavier García per IC dent que la política municipal dels primers ajuntaments 
democràtics es va caracteritzar per cobrir els dèficits d’equipaments socials, culturals, de serveis i 
infrastructures que durant més de quaranta anys ens va deixa el Franquisme, això va caracteritzar 
de tal forma l’organització municipal que el departament d’urbanisme ocupava un lloc molt 
important dins l’organigrama municipal, fins i tot en alguns ajuntaments el responsable polític de 
l’àrea era el propi alcalde. Les diferents crisis econòmiques que hem sofert, han posat sobre la 
taula la importància que tenen els ajuntaments per solucionar els problemes de l’atur i els seus 
efectes socials, apareixen els departaments de promoció econòmica i els plans estratègics. 
 Actualment, dins del context d’una societat més madura políticament la qual exigeix deixar de ser 
tan sols un simple espectador per passar a ser agent de la política,  s’està donant un debat en el 
si dels municipis sobre la qüestió de la participació ciutadana, es pot dir que no hi ha municipi que 
no es plantegi aquesta qüestió amb els seus avanços i retrocessos, amb les seves contradiccions 
i èxits. En l’estudi realitzat per Ismael Banco de l’Institut de Govern i Polítiques Públiques de la 
UAB titulat “ Practicant la radicalitat democràtica: reflexions a l’entorn del Pla Comunitari de la 
Trinitat Nova “ editat per la fundació Nous Horitzons podem llegir:  
“… Les administracions els serveis públics i les persones que hi treballen han d’adaptar-se a 
noves formes de treball que els exigeixen capacitat de diàleg i de coordinació amb altres serveis, 
departaments i nivells administratius i, sobretot, han d’acostumar-se a treballar conjuntament amb 
les entitats socials i amb els veïns i les veïnes que tradicionalment havien estat allunyades o en 
una posició de passivitat respecte a les tasques de l’administració. 
S’està donant una nova manera d’entendre el procés d’elaboració de les polítiques públiques, 
segons la qual la proximitat, la transversalitat, la participació i el treball en xarxa substitueixen les 
formes tradicionals d’actuació pública. La perspectiva jeràrquica i centralitzadora tradicional ha de 



deixar espai a un nou enfocament segons el qual els agents tècnics i socials més lligats al territori 
siguin els que prenen el protagonisme. 
El vells enfocaments tecnocràtics de les polítiques públiques han de ser superats per nous 
enfocaments basats en la idea de l’aprenentatge social, segons la quals les polítiques públiques 
es converteixen en realitat en processos participatius a través dels quals múltiples actors 
interactuen, aprenen els uns dels altres intercanvien recursos i es coordinen per generar 
respostes al problemes col·lectius….” 
Així per seguir correctant la nostre exposició volem matisar uns conceptes metodològics que es 
donen en qualsevol procés de l’àmbit social: família, treball, administració pública, equips de 
govern municipals i fins i tot en la nostre vida personal, quant ens plantejament fer qualsevol cosa 
sempre ens fen  unes  preguntes: de quina realitat partim, que volem fer, com ho volem fer, amb 
qui ho volem fer i quant ho volen fer, són unes preguntes bàsiques que tots ens fem i qualsevol 
entitat es planteja i cal respondre-les correctament si no l’objectiu, la cosa que volem fer, no arriba 
al seu fi. 
Analitzem, tot seguit, com aquesta nova manera d’entendre el procés d’elaboració de les 
polítiques públiques, entre elles i amb un pes molt important es l’elaboració del pressupost,  i la 
resposta a les preguntes plantejades anteriorment són resoltes per l’equip de govern del nostre 
Ajuntament . En els discursos de presa de possessió i constitució del nou ajuntament (14-6.03), 
podem llegir:  
Primer de tot un pacte de govern entre ERC i CiU, en el qual el primer estar en minoria  
Per part del partit minoritari dins de l’equip de govern hi ha un compromís de voler fer canviar les 
coses que no funcionen, un pre-acord de pacte de govern que recull aspectes programàtics i 
aspectes d’organització. 
Per part de CiU, no sent desprèn una voluntat de canviar, de millorar si no un continuïsme  polític i 
de gestió. 
Es manifesten així unes posicions contradictòries: una de canvi i un altra de continuïtat, en sí no 
es d’estranya en quant una sorgeix d’un partit progressista que vol canviar les coses i al mateix 
temps gestionar el present que el porta a pactar amb CiU, l’altre d’un partit de caràcter 
conservador que tan sols vol gestionar el present. 
Podem veure com ja començar a donar-se unes certes respostes a les preguntes plantejades: que 
volem fer? i amb qui ho volem fer?, si bé de forma generalitzada i  en un context de discurs 
institucional, respostes que en lloc de clarificar la qüestió ens porta  una contradicció  
Es en la presentació (2-7-3) del Decret d’organització de l’Ajuntament on es creen tres àrees: la 
de territori, la d’economia i la de les persones, les quals coordinen respectivament diverses 
regidories, introduint-se així nous principis de d’organització esmentats anteriorment, es dona 
resposta almenys formalment a la pregunta: de com ho volem fer. Però se’ns emplacen al mes de 
setembre per saber els continguts del programa d’aquest mandat es a dir el Pla d’Acció. 
La resposta a la pregunta principal: que  volem fer ? encara no te resposta, i s’organitza un govern 
municipal sense saber que farà aquesta organització,  com diu la dita popular: s’ estan posant  els 
bous davant del carro.  
Al mes de setembre se’ns presenta  un organigrama tècnic i polític i res de res sobre el Pla 
d’Acció, es dir res de res del que es vol fer. Durant un debat a la ràdio preguntem al segon Tinent 
d’alcalde, d’ERC, sobre les esmentat Pla d’acció i se’ns diu que degut als problemes de l’estiu no 
esta apunt i el tindrem a finals d’octubre o novembre. 
En les sessions informatives realitzades durant el mes de novembre sobre el pressupost, 
preguntem a l’alcalde sobre la elaboració del Pla i ens contesta: que no tenen l’obligació de 
presentar-lo i que en tot cas varen dir que el farien però no quant, y que el pla d’inversions ja era 
un esbós. 



Es dir pedra i inversions de les que se’ns informat oralment  però no tenim ni una petita memòria 
que ens digui de quina realitat partim i quins objectius i millores pel municipi pretenen aconseguir, 
si be hipoteca el futur de les noves generacions amb 2.537.710 euros (422.239.416,06 ptes.)  
La qüestió principal que plantegem el grup municipal ICV-EUA davant aquests pressupost avanç 
d’entrar en qüestions numèriques o econòmiques, si una partida augmenta més o menys que l’any 
passat, es esbrinar en que es vol gastar i creiem que es així de justícia, de necessitat i d’obligació 
de informar als ciutadans i ciutadanes  del que es pretén fer amb els impostos que paguem. 
Senyors l’import del pressupost representa uns 1615,75 euros o 268.838, ptes per persona, es dir 
un bon sou que cada castellarenc major d’edat posar en mans de l’equip de govern per que el 
gestioni. 
Com podem llegir a la pàgina 3 de la “MEMORIA EXPLICATIVA DEL CONTINGUT I PRINCIPALS 
MODIFICACIONS “ de la Alcalde : …cada regidoria amb el seu ritme i forma de treball han tingut 
reunions i treballs preparatoris per a la concreció d’una proposta que ha estat a posteriori validada 
per l’àrea econòmica…” hi hagut un treball a nivell de regidoria a l’hora de fer el pressupost , no 
podria ser d’una manera. 
Així, per què no hi ha ni una memòria per regidoria i àrea? , tal com vàrem demanar a la penúltima 
comissió informativa sobre pressupostos, no se sigut capaç?, no es veu la importància?, o es que 
no es vol adquirir compromisos polítics i socials? 
Ni en les que son responsabilitat d’ERC, hi ha una petita memòria que ens expliqui i justifiqui la 
raó per la qual l’equip de govern vol gastar aquest 24.171.650 Euros (4.021.824.156 Ptes), no hi 
ha un compromís per part dels responsables d’àrea del que es vol fer i per que cal fer-ho, de 
quina situació partim i a quina situació volem arribar amb la gestió del pressupost.  
L’equip de govern no veu la importància de fer-les, tractant-les de simples literatures o amb un 
contingut tan sols econòmic i de gestió com són les presentades per l’alcalde,  s’oblida que es en 
elles on reflecteixen els objectius i compromisos que es volen assolir i per el quals se’ls demanarà 
responsabilitats que, entenguem-se, no ten per que ser negatives. 
Els ciutadans tenim dret en saber i no tan sols els seus imports numèrics de quines són les 
actuacions: socials, culturals, medi ambientals., educació, etc.… que l’equip de govern pretén 
portar a terme, en que s’obliga, per què fer aquestes actuacions i no unes altes, d’on partim i on 
es vol arribar.  
En altres paraules quina part del pacta de govern assolit entre ERC i CiU es vol fer, quina política 
es compromet portar eterna l’equip de govern durant l’exercici 2004 ? i quin es el marc d’actuació 
que per aquesta legislatura es planteja, quin Pla d’Actuació tenim. 
Ens sap greu que el companys d’ERC no hagin aconseguit que es reflecteixi en un Pla d’Acció per 
aquesta legislatura ni tan sols en el Pressupost per l’any 2004 el pacte de govern 2003–2007, tan 
sols ho ha fet econòmicament i per l’any que ve, i se’ns emplaça al mes de gener per saber el 
contingut polític del pla d’inversions. 
 No han aconseguit començar a implantar les noves tendències de participació ciutadana en la 
elaboració de les polítiques públiques, que per començar seria el de donar la informació al ciutadà 
del que es pretén fer amb els seus diners, el pressupost es limita a donar un seguit de números 
que al ciutadà no li diu res, no els entén 
Per concloure podem observar que la contradicció esmentada entre ERC i CiU : una de canvi i un 
altra de continuïtat, es resol a favor de les polítiques continuistes, i en contra de les posicions d’un 
canvi i de millora.  
Els vells enfocaments tecnocràtics de les polítiques públiques en l’equip de govern no son 
superats, ni tan sols  es veu una tendència a la superació al menys per ho que fa a pressupostos 
que es el més greu. 
Critiquem als companys d’ERC ja que són ells els que van assolir el compromís d’introduir el canvi 
en  aquelles coses que no funcionen prou bé i no CiU que optà per una política continuista i 



conservadora,  no han escollit bé en qui volen fer les coses i ho que han aconseguit es donar una 
estabilitat per 4 anys a unes polítiques continuistes i conservadores  
Per totes aquestes raons i sense entrar, tal com hem dit, en la valoració econòmica dels 
pressupostos votarem en contra de la seva aprovació, per la falta de ho que podríem dir del 
pressupost polític on hi hagin els objectius i compromisos assolir i poder-ne fer d’aquest manera el 
seu seguiment tant per part del ciutadà, el propi govern i com no de  l’oposició.  
En torn de replica pren la paraula al Sra. Montse Gatell  i diu que partint d’una premissa bàsica 
els serveis socials, gràcies a l’Ajuntament i a totes les entitats que se’n ocupen són excel·lents.  
Des de fa molt de temps que hi ha una gran davallada dels assistents als espectacles de la 
programació de l’Auditori, aquesta preocupació la vàrem transmetre a la Diputació de Barcelona i 
els hi vàrem demanar que ens fessin un diagnòstic, així s’ha fet, però val a dir que aquesta 
davallada es general en tots els teatres de Catalunya, motivada per la gran oferta que hi ha a tot 
el país. L’oferta teatral demanada és difícil de trobar, s’estan fent provatures per tal d’aconseguir 
quina mena de programació vol Castellar i els castellarencs. 
Pel que fa a benestar social la més atenció demanada, pel que fa a la gent gran, evidentment que 
se’n pot tenir més, per això el que estem fent és prioritzar una més que altres, el servei d’atenció 
domiciliaria s’ha incrementat considerablement.         
Pel que fa a les sales d’estudi aquest any hi haurà dos mesos i mig d’obertura de la biblioteca al 
vespre, com a sales d’estudi, recollint les propostes que se’ns han fet, i aquesta oferta es completarà 
amb l’obertura del casal de joves els diumenges per la tarda. 
Intervé la Sra. Gemma Perich tot dient sobre la remodelació de carrers que s’han fet mai s’hi ha 
implicat contribucions especials, llevat d’urbanitzacions, prioritzem els carrers en els quals hi ha una 
mancança clara de serveis, hem prioritzat el tema d’accessibilitat i també els carrers que van al 
voltant de grans propostes de projecte. A partir d’aquí fem una proposta clara de poder intervenir, i 
pensen que si cada any es pot dotar i estalviar-se aquestes contribucions, el benefici és per tots, més 
a poc a poc, però al cap i a la fi tots en gaudirem en la mateixa proporció. 
El Sr. Alcalde  menciona que gran part de les esmenes presentades pel PSC han estat contestades 
en comissions informatives ja que eren més de demanar explicació sobre el contingut o d’encaix dins 
del pressupost.  
Posa algun exemple entre ells,  l’espai Tolrà,  i diu que quan es fa un equipament no es per posar 
una pedra sobre l’altre, és perquè hi hagi gent a dins i se’n pugui gaudir.  
Pel que fa al pressupost d’inversions diré que totes les inversions tenen àmbit social, qualsevol 
intervenció que es fa per augmentar metres de plaça, ja és d’àmbit social, quan fem una política 
medio-ambiental, és una intervenció social..   
També destacà sobre l’atenció domiciliària és una prioritat i no té un límit  pressupostari i en tot el que 
són partides socials d’ordinari, cada cop que hi ha hagut més necessitat s’ha fet modificació 
pressupostària i sempre s’han prioritzat aquestes partides. 
Passa a contestar les intervencions  i pel que fa al regidor d’IC diu que en política continuista i 
conservadora no ens sentin identificats . 
S’obra un nou torn de replica i la  Sra. Rosa Massot pel PSC, insisteix en el tema de la poca 
assistència a l’Auditori i en el tema de l’escola bressol. 
El Sr. Xavi Garcia per IC intervé per fer uns aclariments sobre la seva anterior intervenció. 
Per acabar El Sr. Alcalde  tot referint-se a la intervenció feta per IC exposa que, tot i sent repetitiu, 
quan diem que l’urbanisme actual està condicionat pel desenvolupament dels anys 60, ens referim 
únicament a que el pla general que ha portat el desenvolupament urbanístic a Castellar era un pla 
que va fer la Diputació de Barcelona en els anys 74 a 76 i és el que va portar el desenvolupament 
urbanístic que hem tingut fins a l’any 99.  
Continua dient que en la presentació del pla d’acció es donarà tota aquesta vessant més d’explicació 
del que ha de ser una acció de govern en un municipi. En donarem una explicació acurada i que va 



més enllà de les xifres i de les pedres, el que hi haurà és perquè es fan aquestes cosa i per qui es 
fan, el pla d’acció es fa per donar aquestes respostes, i el mes de gener el presentarem.  
Tornant a la intervenció d’IC hi ha una part filosòfica que podríem arribar a compartir, però si que 
discrepo de ser, com ha dit, continuiste i conservador.  
Pel que fa a la contesta de les intervenció del PSC vol aclarir que respecte als mestres, no podem 
assumir la gestió d’ensenyament els Ajuntaments en general, aquí a Castellar passaríem a gestionar 
al voltant de 300 mestres, gairebé és un altre Ajuntament . 
VOTACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL: FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, 
AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor      :  DEU            (10) dels regidors de CiU i ERC 
            Vots en contra  :  SIS              (  6) dels regidors del PSC i IC.    
                       Abstencions     :  UNA            (  1) de la regidora del PP 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent les onze de la nit, s’aixeca la sessió de la 
qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari, amb el vist-i-
plau del Sr. Alcalde. 


